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Evaluation of Teaching Competencies of Academic Staff in Universities from Academics’ Perspective. (Case Study: Palestine Polytechnic University)
This paper aims to evaluate teaching competencies of academic staff at the Palestine Polytechnic University (PPU) from academics’ perspective. Special questionnaire has been prepared to achieve the objectives of the study. The questionnaire contains standards of teaching that must be available in the faculty members. It consists of 88 items distributed on four main aspects in teaching competencies: planning, implementation, evaluation, and communication with students, the sample of the study composed of (42) faculty members. The results showed that the performance of faculty members in four key aspects of teaching competencies had reached the level of quality from the perspective of the academics where the ratio of the means of performance levels was more than 80%. It is as follows: planning 88%, implementing 86%, evaluation 83%, and communicate with students 91%. At the same time, there were some items inside the fundamental aspects of evaluation which did not reach the level of quality, including: dealing with requirements of learning,  the use of a variety of teaching aids, linking topics of current lecture with the  previous lecture, giving some assignments to students, and the criteria of evaluating these assignments. The results have also shown that there were statistically significant differences in the level of significance (α = 0.05) in the teaching competencies due to the qualification variable where the higher the qualification was, the more differences existed. The study has also shown that there is no statistically significant differences in teaching competencies due to experience or sex variables. 
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تقويم الكفايات التدريسية في التعليم الجامعي من وجهة نظر الأكاديميين أنفسهم

(حالة دراسية: جامعة بوليتكنك فلسطين)
تهدف هذه الورقة العلمية الى تقويم  الكفايات التدريسية في التعليم الجامعي لدى الكادر الأكاديمي في جامعة بوليتكنك فلسطين من وجهة نظر الأكاديميين أنفسهم وقد تم إعداد استبانة خاصة بذلك تم توزيعها على عينة من (42) شخصاً من أعضاء الهيئة التدريسية تحتوي على معايير الكفايات التدريسية التي يجب أن تتوفر في عضو هيئة التدريس ،وهذه الاستبانة تتكون من (88)  فقرة موزعة على أربعة جوانب رئيسية هي: التخطيط، والتنفيذ، والتقويم، والتواصل مع الطلبة وقد أظهرت نتائج الدراسة أن أداء أعضاء الهيئة التدريسية في الجوانب الأساسية الأربعة قد وصل لمستوى الجودة من وجهة نظر أعضاء الهيئة التدريسية أنفسهم أي أن نسبة متوسطات تقديرات مستويات الأداء أكثر من 80% حيث كانت نسب المتوسطات كما يلي: التخطيط 88% والتنفيذ 86% والتقويم 83% والتواصل مع الطلبة 91% .

وفي نفس الوقت لم تصل بعض الفقرات لمستوى الجودة ومنها: الاهتمام بمتطلبات التعلم عند التخطيط، ،واستخدام وسائل تعليمية متنوعة عند التنفيذ ،وربط موضوعات المحاضرة السابقة بموضوعات المحاضرة اللاحقة  ،وتكليف الطلبة ببعض التعيينات ،ومعايير تقويم هذه التعيينات. 
كما أظهر الدراسة وجود فروق ذات دلالة إحصائية على مستوى الدلالة (=0.05α )  في الكفايات التدريسية ترجع لمتغيّر المؤهل وهذه الفروق لصالح المؤهل الأعلى، وأظهرت الدراسة أيضاً عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في الكفايات التدريسية ترجع لمتغيّر الخبرة أو متغيّر الجنس من وجهة نظر أعضاء الهيئة التدريسية في جامعة بوليتكنك فلسطين. 


